

# ВЕСТНИК



ЮЖНО-УРАЛЬСКОГО  
ГОСУДАРСТВЕННОГО  
УНИВЕРСИТЕТА

2016  
Т. 16, № 3

ISSN 1990-8466 (Print)  
ISSN 2413-1024 (Online)

## СЕРИЯ

### «СОЦИАЛЬНО- ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ»

Решением ВАК России включен в Перечень рецензируемых научных изданий

**Учредитель – Федеральное государственное бюджетное образовательное учреждение  
высшего профессионального образования «Южно-Уральский государственный  
университет» (национальный исследовательский университет)**

Основной целью журнала является пропаганда новейших исследований в области исторических, социологических наук и искусствоведения. Приоритетное право на публикацию имеют результаты качественных исследований в социологии, итоги разработки теоретических основ антропологии, истории, историографии, искусствоведения и источниковедения, результаты исследований общих методологических вопросов социальной науки.

#### Редакционная коллегия

д. ист. н., проф. **Балакин В. С.** (*отв. редактор*),  
д. филос. н., проф. **Землянский Ф. М.**  
к. социол. н., доцент **Одяков С. В.**  
(*отв. секретарь*),  
д. искусств., проф. **Парфентьева Н. В.**  
д. ист. н., д. искусств., проф. **Парфентьев Н. П.**  
д. полит. н., проф. **Русакова О. Ф.**  
д. ист. н., проф. **Таиров А. Д.**  
к. филос. н., доцент **Хвощев В. Е.**

#### Редакционный совет

академик РАН, д. ист. н., проф., **Алексеев В. В.**  
Ph. D., проф., **Байрау Д.**

Ph. D., проф. **Шенк Б.**  
Ph. D., проф. **Бурмейстер А. Н.**  
Ph. D., проф. **Риттершпорн Г. Т.**  
Ph. D., проф. **Сепульведа Г. М.**  
Ph. D., проф. **Баберовски Й.**  
Ph. D., проф. **Ферретти М.**  
д. истор. н., проф. **Нарский И. В.**  
д. истор. н., проф. **Пихоя Р. Г.**  
Ph. D., проф. **Роберто А. Г. И.**  
д. истор. н., гл. науч. сотр. **Самашев З. С.**  
д. истор. н., вед. науч. сотр. **Симоненко А. В.**  
Ph. D., проф. **Кайзер Э.**  
Ph. D., проф. **Хелльбек Й.**



# BULLETIN

OF THE SOUTH URAL  
STATE UNIVERSITY  
SERIES

2016

Vol. 16, no. 3

## “SOCIAL SCIENCES AND THE HUMANITIES”

ISSN 1990-8466 (Print)  
ISSN 2413-1024 (Online)

---

**Vestnik Yuzhno-Ural'skogo Gosudarstvennogo Universiteta.  
Seriya “Sotsial'no-gumanitarnye Nauki”**

---

The main objective of the journal is propaganda of latest researches in historical, sociological sciences and art criticism. Results of qualitative researches in sociology, development of theoretical foundations in anthropology, history, historiography, art criticism and source study, results of researches on general methodological issues in the social science have a high priority to publication.

### Editorial Board

**Balakin Victor Sergeevich**, executive editor, D. Sc. (History), professor

**Zemlyansky Felix Mikhailovich**, D.Sc. (Philosophy), professor

**Odyakov Sergey Vyacheslavovich**, executive secretary, Cand.Sc. (Sociology), associate professor

**Parfentyeva Natalia Vladimirovna**, Doctor of Art History, professor

**Parfentyev Nikolay Pavlovich**, D.Sc. (History), Doctor of Art History, professor

**Rusakova Olga Fredovna**, D.Sc. (Political Science), professor

**Tairov Alexander Dmitrievich**, D.Sc. (History), professor

**Khvoshchev Vladimir Efimovich**, Cand.Sc. (Philosophy), associate professor

### Editorial Council

**Alekseev Veniamin Vasilyevich**, chairman, academician of the Russian Academy of Sciences (RAS), D. Sc. (History), professor, Institute of History and Archaeology of the Ural Branch of RAS (Ekaterinburg, Russia)

**Dietrich Beyrau**, Dr., professor, Tübingen University (Tübingen, Germany)

**Benjamin Schenk**, Dr, professor, Basel University (Basel, Switzerland)

**Burmeister Alexander Nikolaevich**, D. Sc., distinguished professor, University of Grenoble (Grenoble, France)

**Gábor T. Rittersporn**, Dr, professor, Center for Russian, Caucasian and Central European Studies, Higher School of Social Sciences (Paris, France)

**Manola Sepulveda Garza**, Dr. of Anthropology, professor, National Institute of Anthropology and History (Mexico City, Mexico)

**Jörg Barberowski**, Dr, professor, Humboldt University of Berlin (Berlin, Germany)

**Maria Ferretti**, PhD in History, professor, University of Tuscia (Viterbo, Italy)

**Jochen Hellbek**, PhD in History, professor, Rutgers University (New Jersey, USA)

**Narsky Igor Vladimirovich**, D. Sc. (History), South Ural State University (National Research University), (Chelyabinsk, Russia)

**Pikhoya Rudolf Germanovich**, D. Sc. (History), professor, Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration (Moscow, University)

**Roberto Andres Gonzalez Hinojosa**, Dr., professor, researcher, Autonomous University of Mexico State (Mexico City, Mexico)

**Samashev Zainolla Samashevich**, D. Sc. (History), chief researcher, branch of the Institute of Archaeology named after A.Kh. Margulan, Committee of Science of the Ministry of Education and Science of the Republic of Kazakhstan (Astana, Kazakhstan)

**Simonenko Alexander Vladimirovich**, D. Sc. (History), leading research worker, Institute of Archaeology, National Academy of Sciences of Ukraine (Kiev, Ukraine)

**Elke Kaiser**, Dr, professor, Free University of Berlin (Berlin, Germany)

# СОДЕРЖАНИЕ

От редакционной коллегии ..... 5

## **Исторические науки**

АБДУСАЛАМОВ М.-П. Б. Кумыкские феодальные владения в кавказской политике России в период антииранских восстаний (1707—1721) и распада Сефевидского государства .....	6
ВАСИНА Ю. В., ТАИРОВ А. Д. Скальное святилище на озере Травакуль .....	13
ЕПИМАХОВ А. В. Постпохоронные акции и их археологические воплощения (на примере памятников бронзового века Южного Урала).....	21
ЗАПАРИЙ В. В., КАМЫНИН В. Д. Методологическая революция в истории, или Современные исследователи о соотношении истории и политики .....	29
КУЗНЕЦОВ Д. П. Историография проблем среднего образования в Оренбургской губернии дореволюционного периода .....	36
ЛЕЙБОВИЧ О. Л. «Кто в нормальных условиях завтракает супом?» Партийные дебаты на социальные темы в эпоху оттепели.....	41
РИСКУЛОВА Ф. Ф. Дома инвалидов как средство социальной защиты населения в первые послевоенные годы .....	52
СОЛОДКИН Я. Г. Сибирский летописный свод по списку Г. Ф. Миллера: вид или редакция памятника?.....	58
СПЕРАНСКИЙ А. В. Православие и бюрократия: решение церковного вопроса в годы Великой Отечественной войны .....	63

## **Социология**

КОМЯНЧИНА К. В. Управлением качеством как новая функция и черта современного менеджмента .....	68
РУССКИХ Л. В. Социальное самочувствие избирателей Челябинской области .....	73
СКУРАТОВ А. Б. Лидерство в локальных интернет-сообществах: практика социально-стратификационного анализа .....	79
СОСНОВСКИХ Е. Г. Дискурсивные формации периода перестройки: верующие и партийно-государственные руководители о конфессиональной политике (1985—1991 гг.) .....	83

## **Искусствоведение**

АНДРЕЕВА Ю. С. Иконостас петербургского Петропавловского собора в свете религиозной жизни Доминико Трезини .....	91
ФЕДОТОВА Ю. В. Становление идеологического контроля музыкально-концертной сферы в России (1920—1960-е гг.) .....	101

## **Краткие сообщения**

ЗЕМЛЯНСКИЙ К. А. Образы героического прошлого России в пропаганде военных лет (по документам Ростовской области).....	108
КОРОБКОВ Ю. Д. Социальные конфликты на предприятиях горнозаводского Урала в начале XX в.....	113

Список сокращений .....

# CONTENTS

From the Editorial Board .....	5
<b>Historical studies</b>	
ABDUSALAMOV M.-P. B. Kumykskom fiefdoms in the caucasian policy of Russia in the period of uprisings against iran (1707—1721) and the collapse of the Safavid state.....	6
VASINA J. V., TAIROV A. D. Rock sanctuary on the Travakul lak .....	13
EPIMAKHOV A. V. Post-funeral actions and their archaeological embodiment (on the materials of the Bronze Age sites in the Southern Ural) .....	21
ZAPARYI V. V., KAMYNIN V. D. The methodological revolution in history, or modern researchers about the ratiohistory and politics .....	29
KUZNETSOV D. P. Historiography of secondary education issues in the Orenburg province of the pre-revolutionary period .....	36
LEJBOVICH O. L. «Who in normal conditions eats soup?» Party debate on social issues in the era of the thaw .....	41
RISKULOVA F. F. Nursing Homes as a means of social protection of the people in the early post-war years .....	52
SOLODKIN Y. G. The siberian annalistic arch according to G. F. Miller's list: look or edition of the monument?.....	58
SPERANSKY A. V. Orthodoxy and bureaucracy: solution of ecclesiastical issue during the Great Patriotic war .....	63
<b>Sociology</b>	
KOMYANCHINA K. V. Quality management as new function and feature of modern management.....	68
RUSSKIKH L. V. Social well-being of voters Chelyabinsk region .....	73
SKURATOV A. B. Leadership in local online communities: social stratification analysis .....	79
SOSNOVSKIHKH Y. G. Discursive formations in the period of perestroika: believers and party and state leaders about confessional politics (1985–1991 years) .....	83
<b>Art Criticism</b>	
ANDREEVA YU. S. Iconostasis of the Petersburg Saint Peter and Paul Cathedral in the light of Dominico Trezzini's religious life .....	91
FEDOTOVA Y. V. Formation of ideological control of the musical and concert sphere in Russia (the 1920–1960th) .....	101
<b>Brief Reports</b>	
ZEMLYANSKY K. A. Images of Russia's heroic past in propaganda in time of war (according to Rostov oblast files) .....	108
KOROBKOV URI D. Social conflicts in the mining and metallurgical enterprises of the Urals at the beginning of the XX century .....	113
List of Abbreviations.....	118